

ISSN 0321-0391

ВЕСТНИК ДРЕВНЕЙ ИСТОРИИ



Том 83

2

Москва
2023



СОДЕРЖАНИЕ

Богданов И.В. (Санкт-Петербург) – «Конец вечности» как теологическая категория в египетской эсхатологии	257
Нуруллин Р.М. (Москва) – Слова Сидури: к вопросу об искусстве аккадского стихосложения	274
Суриков И.Е. (Москва) – Существовал ли ранний историк Симонид Кеосский?	298
Pérez González J. (Girona, Spain), Lario Devesa A., Remesal Rodríguez J. (Barcelona, Spain) – Amphora Traceability in the Roman West: Recognition of Patterns of Commercial Connectivity in the Roman Empire through the Application of Network Science to Amphoric Epigraphy	313
Ауров О.В. (Москва) – Territorium: Сюжет из истории муниципального строя в городах Испании V–VII вв.	340

ПУБЛИКАЦИИ

Абрамзон М.Г. (Москва / Магнитогорск), Панкратова Е.Г. (Санкт-Петербург), Петрова Е.В. (Челябинск), Трейстер М.Ю. (Бонн, Германия) – Античные и византийские монеты из коллекции Н.К. Минко (Государственный исторический музей Южного Урала). Часть 2. Боспор, поздняя Римская империя, Византия.....	367
Копылов В.П. (Ростов-на-Дону), Шелов-Коведяев Ф.В. (Москва) – Мерное клеймо из раскопок Елизаветовского (Елизаветинского) городища на Дону.....	391

В МУЗЕЙНЫХ СОБРАНИЯХ МИРА

Макеева Н.В. (Санкт-Петербург), Анохина Е.А. (Москва) – Два остракона с гимном Нильскому разливу в древнеегипетском собрании ГМИИ им. А.С. Пушкина	402
--	-----

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

Ладынин И.А. (Москва) – Проблемы периодизации и принципы выделения этапов истории древности в отечественной науке ХХ–XXI веков. Часть 1	421
---	-----

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

Хрусталёв В.К. (Санкт-Петербург / Псков) – C. Criste. ‘Voluntas auditorum’. Forensische Rollenbilder und emotionale Performanzen in den spätrepublikanischen ‘quaestiones’. Heidelberg, 2018.....	446
Барышников А.Е. (Нижний Новгород) – Иногда она возвращается: очередной виток дискуссии о романизации? (По поводу книги О. Belvedere, J. Bergemann. Imperium Romanum: Romanization between Colonization and Globalization. Palermo, 2021)	453
Никитин В.О. (Москва) – J. McNamara, V.E. Pagán (eds.). Tacitus’ Wonders: Empire and Paradox in Ancient Rome. London–New York, 2022.....	461

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Кузнецова Е.В., Монахов С.Ю., Растворова М.Н., Чурекова Н.Б. (Саратов) – VII Всероссийская научная конференция «Слово и артефакт: междисциплинарные подходы к изучению античной истории» (Саратов, 14–17 октября 2021 г.)	470
Горончаровский В.А., Климов О.Ю. (Санкт-Петербург) – Секция «Античный мир и Северное Причерноморье» II Петербургского исторического форума (Санкт-Петербург, 10–16 октября 2022 г.)	481
Карпюк С.Г. (Москва), Скворцов А.М. (Санкт-Петербург) – Научная конференция «Советская древность – VIII. Древняя история и историки древности не нашего века» (Санкт-Петербург, 24–25 ноября 2022 г.)	487

ПРИЛОЖЕНИЕ

Максим Тирский. О божестве Сократа (<i>Or. VIII–IX</i>). Предисловие, перевод и комментарии Г.С. Беликова (Москва)	490
--	-----

CONTENTS

<i>I.V. Bogdanov</i> (Saint Petersburg) — ‘The End of Eternity’ as a Theological Category in the Egyptian Eschatology.....	257
<i>R.M. Nurullin</i> (Moscow) — Siduri’s Speech: Towards the Art of Akkadian Poetry.....	274
<i>I.E. Surikov</i> (Moscow) — Did the Early Historian Simonides of Ceos Ever Exist?.....	298
<i>J. Pérez González</i> (Girona, Spain), <i>A. Lario Devesa, J. Remesal Rodríguez</i> (Barcelona, Spain) — Amphora Traceability in the Roman West: Recognition of Patterns of Commercial Connectivity in the Roman Empire through the Application of Network Science to Amphoric Epigraphy	313
<i>O.V. Aurov</i> (Moscow) — <i>Territorium</i> : A Study in the History of the Municipal System in the Cities of Hispania, 5 th –7 th Centuries.....	340

PUBLICATIONS

<i>M.G. Abramzon</i> (Moscow / Magnitogorsk), <i>E.G. Pankratova</i> (Saint Petersburg), <i>E.V. Petrova</i> (Chelyabinsk), <i>M.Yu. Treister</i> (Bonn, Germany) – Ancient and Byzantine Coins from the N.K. Minko’s Collection (State Historical Museum of the Southern Urals). Part II. Bosporus, Late Roman Empire, <i>Byzantine Empire</i>	367
<i>V.P. Kopylov</i> (Rostov-on-Don), <i>F.V. Shelov-Kovedyaev</i> (Moscow) – A Measuring Stamp from the Excavations of the Elizavetovskoye (Elizavetinskaya) Settlement on the Don River	391

IN WORLD MUSEUMS

<i>N.V. Makeeva</i> (Saint Petersburg), <i>E.A. Anokhina</i> (Moscow) – The Hymn to the Inundation of the Nile: Two Ancient Egyptian Ostraca in the State Pushkin Museum of Fine Arts, Moscow	402
---	-----

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

<i>I.A. Ladynin</i> (Moscow) – Stages of Ancient History and the Criteria of Their Definition in Russian and Soviet Scholarship of the 20 th and 21 st Centuries. Part I	421
--	-----

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

<i>V.K. Khrustalev</i> (Saint Petersburg / Pskov) – C. Criste. ‘Voluntas auditorum’. Forensische Rollenbilder und emotionale Performanzen in den spätrepublikanischen ‘quaestiones’. Heidelberg, 2018	446
<i>A.Ye. Baryshnikov</i> (Nizhny Novgorod) – Sometimes It Comes back: Yet Another Cycle of Romanization Debate? (Notes on O. Belvedere, J. Bergemann. Imperium Romanum: Romanization between Colonization and Globalization. Palermo, 2021)	453
<i>V.O. Nikishin</i> (Moscow) – J. McNamara, V. E. Pagán (eds.). Tacitus’ Wonders: Empire and Paradox in Ancient Rome. London–New York, 2022.....	461

NEWS AND EVENTS

<i>E.V. Kuznetsova, S.Yu. Monakhov, M.N. Rastegaeva, N.B. Churekova</i> (Saratov) – The 7 th All-Russian Conference “Word and Artefact: Interdisciplinary Approaches to the Study of Ancient History” (Saratov, October 14–17, 2021).....	470
<i>V.A. Goroncharovskiy, O.Yu. Klimov</i> (Saint Petersburg) – The “Ancient World and the North Pontic Area” Section of the 2 nd Historical Forum in Saint Petersburg (Saint Petersburg, October 10–16, 2022).....	481
<i>S.G. Karpyuk</i> (Moscow), <i>A.M. Skvortsov</i> (Saint Petersburg) – The Academic Conference “Soviet Antiquity – VIII. The 20 th Century History and Historians of Ancient World” (Saint Petersburg, November 24–25, 2022).....	487

SUPPLEMENT

Maximus of Tyre. About the Socrates’ <i>daimon</i> (<i>Or.</i> VIII–IX). Introduction, Translation and Commentary by <i>G.S. Belikov</i> (Moscow).....	490
---	-----